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Abstract

In many systems, the need to display the signal amplitude with respect to frequency in real time system has led to the requirements of spectrum analysis. This work is concerned with the design and implementation FFT calculations based on (FPGA) technology.

A new option is available for constructing the FFT Rader-Brenner algorithm, which is FPGA. The FPGA maintains the high specificity of the ASIC while avoiding its high development cost and its inability to accommodate design modifications after production. Highly adaptable and design-flexible, (FPGAs) provide optimal device utilization through conservation of board space and system power important advantages not available with many stand-alone DSP chips. In the work, the FPGA device used is based on simulation using Xilinx Foundation Series (F3.1i) and its simulator to simulate the schematic editor. The selected device for simulation is XC-4085 from Xilinx Inc.

The method real time FFT used for implementation Rader-Brenner algorithm. The resulted operates successfully at a clock frequency upto 15MHz for real time applications. The results show that the calculating the FFT using Rader-Brenner algorithm provides the best results when the complexity and speed are considered also used less gate numbers for implementation than FFT Radix-2 and Radix-4.

الخلاصة

تتطلب الحاجة لعرض سعة الإشارة بالنسبة للتردد للزمن الحقيقي في العديد من الأنظمة إلى استخدام محلل الطيف. ويتناول هذه البحث تصميم واستخدام طريقة تحويل فورير السريع (FFT) على أساس تقنية الـ FPGA.
تعد تقنية حقل مصفوفات البوابات القابلة للبرمجة ((FPGA الخيار الجديد المتاح لتصنيع محلل القدرة. ففي الوقت الذي تحافظ فيه هذه التقنية على الخصائص العالية للـ ASIC))، فإنها تساعد في تلافي الكلفة العالية المترتبة على تطوير الجهاز وتتغلب على العجز في إمكانية تحوير تصميم الجهاز بعد الإنتاج. فبالإضافة إلى إمكانيات الـ FPGA)) العالية في التكييف ومرونة التصميم، فإنها توفر الاستخدام الأمثل للجهاز من خلال الاقتصاد في مجال اللوحة والقدرة الكهربائية المستهلكة في المنظومة. وهذه من الفوائد التي لا تتوفر في شرائح معالجات الإشارات الرقمية الجاهزة.وفي مجال بحثنا العملي، استخدمنا جهاز الـ (FPGA) المعتمد على المماثلة مستخدماً سلسلة أساسيات زايلنكس (F3-Ii) ومماثلها لتمثيل المحرر التخطيطي. وقد تم اختيار جهاز الـ XC-4085 من إنتاج شركة Xilinx Inc. لأداء عملية المماثلة (Simulation).
الطرق التي تم استخدامها لتنفيذ فورير السريع هي ولوغارتمية رادر برنر. وقد رشح عن هذه الطرق شروط تشغيل مختلفة فيما يخص الزمن الحقيقي. وقد وجد أن جهاز المصمم أنه يعمل بنجاح عند التردد صعوداً حتى 30 مليون ذبذبة في الثانية للتطبيقات في مجال الزمن الحقيقي. أما النتائج التي تم الحصول عليها، فقد بينت أن جهاز المعتمد على حسابات تحويل ترددات فورير باستخدام لوغارتمية رادر برنر يعطى النتائج الأفضل عند الأخذ بالاعتبار كلاً من السرعة والتعقيدات وكذلك في عدد البوابات عند التنفيذ مقارنتا بطريقة فورير السريع للأساس 2 و للأساس 4.
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